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Á tömegközlekedés 
helyzete — A lépcsőzetes 

munkakezdés tapasztalatai 
mm 

Ülést tartott a megyei tanács vb 
A megyei tanács végrehajtó bizottsága dr. Perjési pacitósnövelésre nem kerül t 

László tanácselnök vezetésével tegnap, kedden Szegeden 
ülésezett. A tanácskozáson részt vett Földvári László köz-
lekedési cs postaügyi miniszterhelyettes, Matuz József, az 
Országos Földügyi és Térképészeti Hivatal vezetője is. A 
testület az előterjesztések után megvitatta és elfogadta a 
megye tömegközlekedésének helyzetéről, a lépcsőzetes 
munkakezdés bevezetésének eddigi tapasztalatairól, vala-
mint a földtulajdon és földhasználat helyzetéről, az in-
gatlanforgalom és ingatlan-nyilvántartás, az üzemek kö-
zötti földcserék tapasztalatairól szóló jelentést. 

A lakosság nap min t nap 
véleményt mond a közleke-
dés állapotáról, hiszen száz . 
ezrek ü lnek vonat ra , buszra 
vagy vil lamosra. Mindenki-
nek az a célja, hogy a legrö-
videbb idő alat t kényelmesen 
el jusson munkahe lyé re — 
m a j d haza. Éppen ezért a tö-
megközlekedés a t á r sada lom 
f igyelmének központ jában 
van, és végül is a m i n d e n -
napi közérzetet befolyásolja . 
Természetes t ehá t , hogy a 
kérdéssel rendszeresen fog-
lalkoznak. a tá rsadalmi és á l -
lami szervek. A tegnapi ülé-
sen a végreha j tó bizottság 
sorra vet te: a legutóbbi h a -
tározatai óta mennyi t fe j lő-
dött a tömegközlekedés, ho-
gyan á l lnak á t a vál la la tok 
a lépcsőzetes munkakezdés -
re. Az e lmúl t négy év a la t t 
a tömegközlekedés minőségi 
változáson m e n t keresztül. 
Bővült az autóbuszhálózat , 
néhány vasútvonala t m e g . 
szüntet tek és a fo rga lmat 
a közútra zökkenőmentesen 
terel ték át. A helyközi j á r a -
tokon csökkent a zsúfoltság, 
nem mondha tó el ez azonban 
a városi, különösen a szegedi 
csúcsidőszak közlekedésére. 

A vasút i személyszállí tás-
nál az expressz- és gyorsvo-
natok u tas forga lma növeke-
dett, fordí tot t a helyzet a sze-
mélyvonatoknál . Különösen 
Szeged—Makó, Szeged—Hód-
mezővásárhely között tapasz-
talható, hogy az utasok első-
sorban az autóbuszokat ve-
szik igénybe. A vasút i sze-
mélyszáll í tás minőségi szín-
vonala kifogásolható. Az u t a . 
zási sebesség még mindig 
alacsony, a j á rművek korsze-
rűsítése e lmarad t a tervezet-
től. A nem gazdaságos vas-
Útvonalak megszüntetése után 
— a szegedi j á rásban — az 
ú j au tóbuszjára tok a tömeg-
közlekedésben fej lődést j e -
lentet tek. 

Jelentősen nőt t a városkör-
nyéki forgalom, a település-
hálózat szerepkörének meg-
felelően. Az e terüle ten fog-
lalkoztatott autóbuszok szá-
ma 109-ről 127-re eme lke . 
dett . A megyében naponta 19 
ezer ember ingázik. A városi 
tömegközlekedés i ránt i igény 
rohamosan változott. Ebben 
szerepet játszott az ú j lakó-
te lepek építése, az ot t élő 
több tízezer ember . Sajnos, a 
városrészek betelepülését 
nem követ te párhuzamosan a 
tömegközlekedési hálózat f e j -
lesztése. Szegeden naponta 
körülbelül 260 ezer utast szál-
l í tanak az autóbuszok és a 
villamosok. Érdekes módon a 
két villamosvonal megszünte-
tése el lenére is lassan emel -
kedik az utasszám, de te r -
mészetesen elsősorban az 
autóbuszok a közkedveltek. 
Míg 1974-ben 32.9 millió, ad-
dig 1977-ben m á r 46.6 millió 
e m b e r utazott autóbuszon 
Szegeden. A több központú 
autóbuszhálózat korszerűsíté-
sét — amely alapvetően biz . 
tosítja a lakótelepek és a vá-
rosközpont, lakótelepek és 
munkahe lyek között i kapcso^ 

la tot — az eltel t időszak bi-
zonyította. 

A Marx té r i pá lyaudvar 
azonban m á r szűknek bizo-
nyul. Hiába sűr í t ik a j á ra to-
kat, a csúcsforgalmi időszak-
b a n a fővonalakon nagy a 
zsúfoltság. Ezt elsősorban a 
lépcsőzetes munkakezdés 
o ldha t j a fel, amelye t Szege-
den több ü temben h a j t a n a k 
végre. Most, a második ü t e m -
ben a nyugat i ipar i övezet-
ben a vál la la tok 80 százalé-
ka átál l az ú j munkakezdés -
re. A lépcsőzetes munkakez -
dés szeptember 4-től ebben 
az ipar i övezetben 3—5 ezer 
ember t ér in t . 

Szeged u tán Hódmezővá-
sárhelyen fe j lődöt t a tömeg-
közlekedés a l egdinamiku-
sabban. I t t gohdot je lent az 
ipar te lephez vezető u tak le-
romlot t műszaki ál lapota, a 
csúcsidőszak feszültségei, és 
ezért Vásárhelyen is hozzá-
kezdtek a lépcsőzetes m u n -
kakezdés kialakításához. Ta-
valy az á tá l lás m á r 600 em-
ber t ér intet t , s ez eddigi ma -
gas, 88 százalékos j á r a tk i -
használás 57 százalékra csök. 
kent. A lépcsőzetes m u n k a -
kezdésnek e két nagyváros-
ban m á r tapasz ta lha tók az 
eredményei , de szükség van 
továbbfej lesztésükre . 

Csongrádon és Makón je-
lentős hálózatbővítésre és ka-

sor. Csak részben alakul t ki 
jó tömegközlekedés a lakó-
telepek és a munkahe lyek 
között. Szentesen javul t a tö-
megközlekedés helyzete, 
ugyanis az utóbbi években 
jelentős volt az útkorszerűsí-
tés. 

Szegeden a vidéki nagyvá-
rosok között elsőként jövő év 
má jusá tó l megindul a t ro l i -
buszközlekedés a Bartók Bé-
la t é r és Újszeged között. Ez 
nagymér tékben hozzá járu l a 
korszerű és a környezetvé-
delem szempont jából előnyös 
utaztatáshoz. 

A végreha j tó bizottság 
megállapí tot ta , hogy a me-
gye tömegközlekedése je len , 
tős mér tékben fej lődött , mé r -
séklődött a zsúfoltság, de a 
városi tömegközlekedésben, a 
város környéki csúcsforga-
lomban az u tazás minőségi 
színvonala még nem megfe-
lelő. A vb a tömegközlekedés 
további átfogó fej lesztése é r -
dekében további intézkedése-
ket t a r t szükségesnek. Így a 
menet rendek összeállításánál 
a lakossági igényeket jobban 
f igyelembe kell venni, a lép-
csőzetes munkakezdés lehe-
tőségeit jobban ki kell hasz-
nálni, szükséges a vasú t - és 
közúti hálózat további kor-
szerűsítése, a városi tömeg-
közlekedési u t ak kiépítése, 
fe lúj í tása , a j á rművek mo-
dernizálása. Nagy í igyelmet 
kell fordí tani az ú j megál ló , 
helyek körül tekintő kijelölé-
sére, fedet t váróhelyiségek 
létesítésére, a ku l turá l t kör-
nyezet biztosítására. Szeged 
közlekedésének fejlesztése 
szükségessé teszi a közleke-
dési vál la la t telepének és az 
ú j autóbusz-pályaudvar meg-
építését. 

Bukarestben 

a KGST ülésszaka 
Bukares tben kedden dél-

előtt megnyíl t a Kölcsönös 
Gazdasági Segítség Tanácsá-
nak XXXII . ülésszaka. 

Az ülésszak m u n k á j á b a n 
részt vesznek Sztanko Todo-
rov, a Bolgár Népköztársa-
ság Miniszter tanácsának el-
nöke, Lubomir Strougal, a 
Csehszlovák Szocialista Köz-
társaság miniszterelnöke, 
Carlos Rafael Rodriguez, a 
Kubai Köztársaság Ál lamta-
nácsának és Minisz ter taná-
csának elnökhelyettese, Piotr 
Jaroszewicz, a Lengyel Nép-
köztársaság Minisz ter taná-
csának elnöke, Lázár György, 
a Magyar Népköztársaság Mi-
niszter tanácsának elnöke, 
Zsambin Batmönh, a Mongol 
Népkörtársaság Miniszterta-
nácsának elnöke, Wilíi Stoph, 
az NDK Miniszter tanácsának 
elnöke, Manea Manescu, a 
Román Szocialista Köztársa-
ság miniszterelnöke és Alek-
szej Koszigin, a Szovjetunió 
Miniszter tanácsának elnöke 
ál tal vezetett küldöttségek. 

A KGST és a Jugoszláv 
Szocialista Szövetségi Köz-
társaság kormánya között 
lé t re jö t t megál lapodásnak 
megfelelően részt vesz a 
JSZSZK delegációja Andrej 
Marincnak, a szövetségi vég-
reha j tó t anács a le lnökének 
vezetésével. 

Megfigyelői minőségben 
részt vesz az ülésszakon az 
Angolai Népi Köztársaság 
küldöttsége, Jósé Eduardo 
Dos Santos első miniszterel-
nök-helyet tes vezetésével, a 
Koreai Népi Demokra tkus 
Köztársaság küldöttsége, Szin 
In Ha, a KNDK bukarest i 
nagykövetének vezetésével, a 
szocialista Etiópia küldöt tsé-

ge Gesszesz Volde Kidan, az 
ideiglenes katonai ko rmány-
zó tanács ál landó bizottsága 
t ag j ának vezetésével, a Lao-
szi Népi Demokra t ikus Köz-
társaság küldöt tsége Sanan 
Southichak közlekedés- és 
közmunka- , szállításügyi mi-
niszter vezetésével, a Vietna-
mi Szocialista Köztársaság 
küldöttsége, Le Thanh Nghi 
miniszterelnök-helyet tes ve-
zetésével. 

Az ülésszak m u n k á j á b a n 
részt vesz N. V. Faggyejev, 
a KGST t i tkára , továbbá je-
len vannak a tagországok 
szakértői, számos nemzetközi 
szervezetének képviselői. 

Az ülésszakot Manea Ma-
nescu, a Román Szocialista 
Köztársaság miniszterelnöke 
nyi tot ta meg. Tolmácsolta a 
román pá r t - és ál lamvezétés 
üdvözletét, á t adva Nicolae 
Ceausescunak, az R K P főt i t -
ká rának , a köztársaság elnö-
kének, továbbá a román kor -
mánynak a résztvevőkhöz 
küldöt t üdvözletét . 

A t ovább iakban a résztve-
vők e l fogadták az ülésszak 
nap i rend jé t , amely a követ-
kező: 

1. A végreha j tó bizottság 
beszámolója a Kölcsönös Gaz-
dasági Segítség Tanácsának 
tevékenységéről a XXXI . és 
XXXII . ülésszak között. 

2. A hosszú t ávú együt t -
működési célprogramok ter -
vezetei: a KGST-tagál lamok 

energia- , fű tőanyag- és nyers-
anyag-szükségleteinek kielé-
gítése; . a KGST-tagál lamok 
mezőgazdasági és élelmiszer-
ipari együt tműködésének to-
vábbfej lesztése a lakosság 

élelmiszer-szükségleteinek 
maximál i s kielégítése é rde-
kében : „A fűtőanyag, ene r -
gia és nyersanyag, va lamin t 
a mezőgazdaság és élelmi-
szeripari célprogramok által 
előirányzott intézkedések 
megvalósí tásához szükséges 
gépek és berendezések biz-
tosítása, továbbá gépipari 
ágazatok fejlesztése, ame-
lyek biztosít ják a gépipar mi -
nőségi á ta lak í tásának bázi-
sát . 

3. Beszámoló a KGST-tag-
ál lamok sokoldalú integrációs 
intézkedéseinek 1976—1980. 
évi egyeztetett tervéljen sze-
replő főbb intézkedések tel-
jesítéséről. 

4. A KGST-tagál lamok kö-
zötti sokoldalú együt tműkö-
dés továbbfej lesztése. 

Az ülésszakon Ion Patan, 
a KGST végreha j tó bizottsá-
gának elnöke, Nyikolaj Baj-
bakov, a KGST tervezési 
együt tműködés i bizottságá-
nak e lnöke és Vlagyimir 
Alekszejevics Kirillin, a 
KGST tudományos-műszaki 
együttműködési bizottságá-
n a k elnöke jelentést te t t a 
napi rendi pontokkal kapcso-
la tban, m a j d megkezdődtek 
a kormányfők hozzászólásai 

Lázár György beszéde 
Utóra a S z o j u z — 3 0 

Lengyel űrhajós 
a világűrben 

Kedden moszkvai idő sze-
r int 18 óra 27 perckor a 
Szovje tunióban a ba jkonur i 
űrrepülőtérről ú tnak indí tot-
ták a Szojuz—30 ű rha jó t . Az 
ű r h a j ó n az Interkozmosz 
nemzetközi ű rku ta tás i prog-
r a m j á n a k megfelelően ismét 
nemzetközi személyzet r a j . 
tol t : parancsnoka Pjotr 
Klimuk ezredes, ű r h a j ó s ku -
tató, a Szovjetunió kétsze-
res Hőse, aki korábban a 
Szojuz—13 és a Szojuz—18 
parancsnoka volt és több 
mint két hónapot töltött a 
Szaijut—4 űrál lomáson. Az 
ű r h a j ó személyzetének m á -
sik tag ja Miroslaw Herma-
szevszki, a lengyel légierő 
őrnagya. 

Az ű r h a j ó fellövésénél 
Wojciech Jaruzelski hadse-
regtábornok, a LEMP KB 
Politikai Bizottsága t ag já -
nak, a Lengyel Népköztársa-
ság nemzetvédelmi miniszte-
rének vezetésével lengyel kor -
mányküldöt tség volt jelen. 
Janusz Groszkowski, a Len-
gyel Tudományos Akadémia 
elnökségének tagja é s 

K. Olszewski, a Lengyel 
Népköztársaság moszkvai 
nagykövete a Moszkva köze-
lében levő repülésirányí tó 
központban volt t a n ú j a a 
Szojuz—30 r a j t j á n a k . 

Az első jelentések szerint 
a r a j t a tervezet tnek megfe-
lelően m e n t végbe s a Szo-
juz—30 ráál l t Föld körüli 
pá lyá já ra , ahonnan megkez-
di m a j d a közeledést a 
Szai ju t űrál lomáshoz. Az ú j 
nemzetközi személyzet az 
űrá l lomás ál landó személy-
zetével, Vlagyimir Kovaljo-
nokkal és Alekszandr Ivan-
csenkovval együt t végez 
ma jd egy héten át közös t u -
dományos kutatás i progra-
mot. 

Mint a Szojuz—30 fellövé-
séről kiadott hivatalos köz-
lemény megál lapí t ja , az 
ú j abb ű r h a j ó felbocsátásával 
fo ly ta t ják a világűr békés 
célú kutatását , amelyet az 
Interkozmosz együt tműkö-
dési p rog ramja keretében 
kilenc szocialista ország — 
Bulgária, Csehszlovákia, K u -
ba, Lengyelország, Magyar-

ország, Mongólia, az NDK, 
Románia és a Szovjetunió 
— végez. 

A közlemény emlékeztet 
az első nemzetközi személy-
zet ú t j á ra , kiemelve, hogy az 
együt tműködési p rogram 
végrehaj tásához jelent ú j a b b 
jelentős hozzájáru lás t a L e n . 
gyei Népköztársaság ű r h a -
jósának ú t j a . A program 
előirányozza a Szojuz—30 
összekapcsolását a Szaijut—6 
űrál lomással és közös kísér-
letek végreha j tásá t Vlagyi-
mir Koval jonokkal és 
Alekszandr Ivancsenkovval . 

„A ázovjet és lengyel ú r -
ha jósnak szovjet ű r h a j ó fe-
délzetén a lengyel ú j j ászü-
letés ünnepének előestéjén 
teendő űrutazása ú j a b b pél-
dá j a a Szovjetunió és a 
Lengyel Népköztársaság szo-
ros együt tműködésének. A 
második nemzetközi ű rk í -
sérlet ugyanakkor a szocia-
lista tudomány és technika 
ú j a b b sikere, amely világo-
san tükrözi a szocialista kö-
zösség népeinek és cé l ja inak 
egységét" — muta t r á a hi -
vata los közlemény. 

Lázár György, a Miniszter-
tanács elnöke, a KGST 
XXXII . ülésszakán elmondott 
beszédében a Magyar Szocia-
lista Munkáspárt Központi 
Bizottsága és a magyar kor-
mány nevében köszöntötte az 
ülésszak résztvevőit, majd 
rámutatott: 

— Nagy megelégedéssel 
szólhatunk arról, hogy a 
KGST-tagországok gazdasági 
fejlődése — ahogyan ezt a 
végrehajtó bizottság beszá-
molója is meggyőzően szem-
lélteti — 1977-ben is töretle-
nül folytatódott A növekedés 
üteme továbbra is magasabb 
volt, mint a tőkés országok-
ban. 

Lázár György ezután el-
mondotta, hogy pártunk Köz-
ponti Bizottsága ez év ápri-
lisában megtárgyalta a XI. 
kongresszus határozatai vég-
rehajtásának helyzetét és 
ezen belül kiemelt figyelmet 
fordított a gazdasági építő-
munka kérdéseire. A Közpon-
ti Bizottság figyelemreméltó 
eredménynek minősítette, 
hogy népgazdaságunk fejlő-
désében — a lényegesen ne-
hezebbé vált külső és belső 
feltételek közepette is — si-
került megtartani az ötéves 
tervben meghatározott irány-
vonalat. 

A kormány elnöke hangsú-
lyozta, hogy a Központi Bi-
zottság ráirányította a fi-
gyelmet gazdaságunk haté-
konysági problémáira, arra, 
hogy előrehaladásunk e té-
ren nem kielégítő. Fennálló 
nehézségeinknek, hazai mun-
kánk fogyatékosságai mellett 
az a fő oka, hogy a világpia-
ci körülmények számunkra a 
vártnál is kedvezőtlenebbül 
alakultak. 
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Gazdasági fe j lődésünk gond-
ja inak megoldását egyrészt 
s a j á t erőfeszítéseink fokozá-
sára, másrészt a KGST-tag-
országok közötti gazdasagi 
együt tműködés további f e j -
lődésére alapozzuk. Központi 
Bizottságunk múl t év októ-
beri ha tározata hangsúlyosan 
kiemelte és megerősí tet te 
gazdaságpol i t ikánknak azt az 
eddig is követet t vonalat , 
hogy népgazdaságunk fe j lő-
désének a lapve tő tényezője a 
KGST-tagországokkal , és 
ezen belül különösen a Szov-
jetunióval folytatot t gazdasá-
gi együt tműködés elmélyí té-
se, a szocialista gazdasági in-
tegráció fejlesztése. 

Kapcsolata ink fejlesztésé-
ben azonban még sok a ki-
használa t lan ta r ta lék . Tel je -
sen helytálló az az igény, 
hogy m i n d e n eddiginél na -
gyobb figyelmet kell ford í ta -
nunk a vállal t szállítási kö-
telezettségek maradék ta l an 
teljesítésére, a r ra , hogy az ú j , 
korszerű te rmékek bevezeté-
sében ne fo rdu l j anak elő za-
varó késedelmek. 

Jelenlegi ötéves időszakkal 
összefüggő fe ladatok megol-
dása mellet t elő kell készíte-
nünk kölcsönös fo rga lmunk 
további erőtel jes bővítését a 
következő ötéves tervidő-
szakra. 

A magyar népgazdaság sze-
lektív fejlesztése megkövete-
li, hogy a nyersanyagok és 
energiahordozók impor t j a 
mellett erőtel jesen fokozzuk 
a feldolgozó ipari késztermé-
kek behozatalát is a KGST-
tagországok ból. A termelés 
korszerűsítése szempont jából 
elsőrendű jelentőségű a gép-

(Folytatás a 2. oldalon.) 
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